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Alpské chaty Alpské chaty Alpské chaty ---   PrologPrologProlog   
*Ota Pavlas* 

Říjen 2023 

Už tomu bude řádka let, co jsme při sestupu z Glockneru spali ve Winterraumu na Stüdlhütte. Při plánování 
té akce jsem narazil na skutečnost, že chatu postavila Pražská sekce Alpenvereinu. Docela mě to zaujalo a 
začal jsem pátrat, jak to vlastně bylo se vznikem alpských spolků v naší kotlině a se stavbou chat. Poskládal 
jsem pár střípků z historie a fungování spolků z přelomu 19. a 20. století a první poloviny století dvacátého. 
Postupně se zaplnil i seznam „českých“ chat. A časem dozrála i myšlenka všechny ty chaty navštívit. Sice jsem 
bezděky už pár chat obešel při různých výstupech, ale po posledním sestupu 2000 metrů z Alpspitze, kdy 
jsem měl nohy jak konve a při nákupu v Aldi kdesi u Mnichova jsem vypadl z dodávky jak pytel cementu a z 
opětovného nasednutí za volant se stal těžký málem šestkový výstup, jsem konstatoval, že na lezení po kop-
cích jsem asi už starej a nastal čas chodit jenom po chatách. No už první chata ukázala, že to nebude zas tak 
jednoduché, protože nevím proč, ale naši předci postavili ony chaty v drtivé většině pod pěknými kopci. A já 
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psychicky neustál sedět na chatě po hřebenem třítisícovek a na žádnou nevylézt :-).  Když to vyjde, postupně 
je obejdu všechny. A když to vydržíte číst, za pár let si z jednotlivých kapitol můžete slepit knížku :-).  

    Na úvod přidám ještě trochu obecné historie. Ono samotný vznik a historické proměny fungování alpských 
spolků by vydaly na knihu, takže jen ve zkratce. První Alpský klub vznikl v Lodýně roku 1857. Roku 1862 byl ve 
Vídni založen Österreichischer Alpenverein (ÖAV) jako druhý alpský spolek vůbec. Poté následovalo zakládání 
alpských spolků horolezci z Itálie, Francie a Švýcarska. V roce 1869 byl pak v pivnici (jak také jinak) v Mnicho-
vě založen Deutscher Alpeverein (DAV). Oba se lišily strukturou, fungováním a přístupem k horám. Avšak v 
průběhu let se oba spolky sbližovaly, což vyústilo roku 1873 k jejich sloučení v Deutscher und Österrei-
chischer Alpenverein (DuÖAV). V meziválečném období musely alpské spolky na území nově vzniklé republiky 
oficiálně zpřetrhat své vazby na německou mateřskou organizaci a roku 1920 byl založen Verband der 
Deutschen Alpenvereine (VDAV), který sdružoval původní sekce DuÖAV v českých zemích. V důsledku nového 
poválečného uspořádáni Evropy také přišly spolky o množství chat, které se po změně hranic Rakouska ocitly 
v Itálii. Italská vláda je pak bez náhrady zkonfiskovala. Ani po mnoha letech vyjednávání, ani za přispění Čes-
koslovenské vlády se je již nepodařilo získat zpět. Tyto chaty jsou pak dodnes dílem v rukách soukromých 
vlastníků a dílem v majetku Club Alpino Italiano (CAI). Roku 1938, po anšlusu Rakouska, DuÖAV zaniká, resp. 
se mění na DAV a jsou k němu připojeny všechny rakouské sekce a později, po obsazení Československa i 
všechny zdejší sekce.  Po konci Druhé světové války byl DAV rozpuštěn pro svou politickou angažovanost v 
průběhu Třetí říše. V roce 1950 byl obnoven nejprve ÖAV a poté v Západním Německu i DAV. Ve Východním 
Německu byl DAV zakázán až do sjednocení v devadesátých letech. V poválečném Československu k obnove-
ní spolků již nedošlo. Především proto, že členskou základnu tvořili povětšinou sudetští Němci a po jejich od-
sunu nebyl nikdo, kdo by ve spolkové činnosti pokračoval. Členové původních sekcí, ač byli roztroušeni po 
celém Německu, v padesátých letech některé „české“ sekce obnovili. Došlo i k majetkovému vyrovnání a k 
odkoupení chat, které byly po ukončení války zabaveny a spadly do nucené správy Rakouského státu. Postu-
pem doby, jak se zmenšovala členská základna, původní spolkové sekce zanikaly, nebo se slučovaly s němec-
kými, ale některé přetrvaly dodnes.  Toliko ve zkratce k historii. A kde nejlépe začít putování po chatách, než 
na Sudeťácké chatě :-) 
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Sudetendeutsche Hütte 
*Ota Pavlas* 

 

říjen 2023 

 Po konci První světové války a obsazení Jižního Tyrolska Itálií až k hlavnímu Alpskému hřebeni zů-
stala celá řada chat alpských spolků nově na jejím území. I přes referendum, ve kterém se místní 
obyvatelé vyslovili pro připojení zpět k německy mluvícím zemím, toto území nakonec Itálii zůstalo. 
Chaty byly zabrány Italskou vládou a nikdy již nebyly navráceny ani nebylo dosaženo finančního vy-
rovnání. 

 

    Protože v druhé polovině 20. let byla výstavba vlastní chaty velmi finančně náročná a jednotlivé 
sekce samostatně by neměly dostatek peněz, inicioval předseda DAV Saas (Žatec) Josef Thiele 
stavbu společné Sudetoněmecké chaty. V březnu 1926 rozeslal jednotlivým sekcím dopis, kde jim 
tento záměr nastínil. Kladné odezvy se mu dostalo z Opavy (DAV Silesia-Tropau), Litoměřic (DAV 
Leitmeritz), Prahy (DAV Prag), Teplic (DAV Teplitz-Schönau), Ústí nad Labem (DAV Aussig) a Kar-
lových Varů (DAV Karlsbad). Předseda pražské sekce August Gessner navrhl pro výstavbu chaty 
místo v oblasti Granatspitzgruppe pod vrcholem Muntanitz. V této oblasti ještě žádná chata nestá-
la. Sice zde zvažovala stavbu chaty již v roce 1911 sekce Nový Bor, ale z tohoto plánu sešlo. Dále 
zde chtěla postavit chatu sekce Kiel, která v roce 1913 získala i stavební pozemek, ale První světová 
válka stavbu překazila a po válce již horolezci z Kielu neměli ostatek prostředků a ze stavby chaty 
také sešlo. Předseda DAV Karlovy Vary Karl Schöttner prosadil stavbu chaty u centrálního výboru 
DuÖAV a získal i finanční podporu na výstavbu. 
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    V červnu 1927 odjel Schöttner, Thiele, Gessner a dalších 13 alpinistů do Matrei in Osttirol, kde 
pod vedením místního vůdce Josefa Kölla vystoupili na vyhlédnuté místo ve výšce 2650m u paty le-
dovce Gradötzkess. S majitelem pozemku Andrä Steinerem se  dohodli na pronájmu na 99let za 5 
šilinků ročně. Před odjezdem ještě v Matrei uspořádali pro utužení vztahů „Sudetendeutsche 
Abend“, kam pozvali místní honoraci. Chata se měla stavět podle návrhu architekta Ernsta Richtera 
z Turnova a stavbu měl realizovat Florian Köll z Matrei. Hrubou stavbu odevzdal v říjnu 1928 a slav-
nostní otevření chaty proběhlo 21.července 1929. 

      Plánování chaty bylo již v plném proudu, když se v listopadu 1927 sešly zúčastněné sekce v Pra-
ze, aby projednaly vznik nového právního subjektu Verein Sudetendeutsche Hütte, hlasovací práva, 
příspěvky na stavbu a vybavení chaty a podobně. Zakládající valná hromada se pak konala v červnu 
1928. 7 zakládajících sekcí si za předsedu zvolilo Josefa Thieleho. 

      První roky provozu chaty nebyla návštěvnost vysoká, jen zhruba 300 – 400 návštěvníků za rok a 
z toho jen necelých 200 ročně na chatě přespalo. Zájem vzrostl až v polovině třicátých let a provoz 
se soustředil hlavně na pozdní zimu, kdy se zde konaly pravidelné lyžařské kurzy a velikonoční pro-
voz. V letech 1929 – 30 otevřel Karl Köll, který se stal i prvním nájemcem chaty, cestu Sudeten-
deutscher Höhenweg do Kals-Matreier Törl a zpřístupnil tak chatu i z Kalsu. K pátému výročí ote-
vření chaty, v červenci 1934 byla otevřena cesta na Muntanitz a byla pojmenována po Karlu Schott-
nerovi Karl-Schottner-Weg pro jeho zásluhy o stavbu chaty. Byl také učiněn pokus odkoupit poze-
mek pod chatou. Na toto ale Steiner nepřistoupil a nadále trval pouze na pronájmu pozemku. 

      Po roce 1945 byla chata Rakouskem zkonfiskována jako německý majetek. Po obnovení DAV byla 
chata získána zpět do jeho vlastnictví. V 50. letech došlo v postupnému obnovení některých sekcí a 
v roce 1977 se sekce Teplitz-Schönau, Silesia-Tropau, Saas a Aussig spojily v sekci DAV Sudeten a 
v roce 1978 převzaly Sudetendeutsche Hütte ze společného vlastnictví DAV. Spolek spravoval cha-
tu až do roku 2013, kdy pro stále se snižující členskou základnu rozhodla valná hromada spolku o 
sloučení se sekcí DAV Schwaben a v roce 2014 se DAV Sudeten stal skupinou v rámci DAV Schwa-
ben. Sudetendeutsche Hütte přešla do majetku sekce Schwaben, kde je dodnes a zdárně se rozvíjí. 
V roce 1999 byla dokončena přístavba k chatě. Roku 2018 došlo k fatální poruše materiálové lanov-
ky, byl postaven heliport (rozuměj kamenný kruh na louce za chatou s písmenem H uprostřed) a 
chata je o té doby zásobována vrtulníkem. Lanovka byla snesena v roce 2020. V roce 2022 byla vy-
měněna a opravena střecha a byl namontován výkonný solární systém. 

    Dnes je chata otevřena v letní sezóně od června do září. Nabízí 52 lůžek. Zimní provoz chata ne-
má.  Mimo sezónu je otevřen Winterraum s 12 lůžky. 

    Výstupových cest na chatu je několik z Matrei i z Kalsu. My jsme po celonoční jízdě Německem a 
Rakouskem zakotvili ve 4 hodiny ráno na parkovišti v osadě Glanz ve výšce 1520m. Cesta nejprve 
nad parkovištěm prudce stoupá, aby pak víceméně po vrstevnici projde kolem Steiner Alm a údolím 
potoka Steiner Bach (majitel pozemků Andrä Steiner) ke spodní stanici zrušené lanovky. Odsud pak 
výškové metry rychle přibývají až na chatu. 

    Winterraum je v pohodě. Pramen vody je kousek o chaty západním směrem pod cestou a je vidi-
telně označen tyčemi. Jezero u chaty bylo na podzim již vyschlé a ledovec Gradötzkess také padl 
za oběť globálnímu oteplení.  Ovšem ani po dlouhém pátrání nikde nenacházíme Trocken WC, což 
není v pohodě. Až to přijde, budeme muset do suti. Vaříme večeři. Já toho mám plné kecky, 8 hodin 
za volantem pak 4 hodiny spánku a 1100 výškových metrů se projevilo už při závěrečném stoupání, 
takže to poměrně rychle balím do spacáku. 

    První polovinu noci je jasno. Nad ránem však v souladu s předpovědí přišla jakási fronta. Moderní 
technologie sice nabízejí poměrně přesné aktuální předpovědi, ale v okolí chaty prakticky není sig-
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nál, takže na to musíme jít postaru. Dopoledne trávíme posedáváním a poleháváním ve Winterraumu 
a občasným vycházením ven. Kolem poledne to už vypadá na konec deště, tak balíme do kletrů sváču 
a rum a vyrážíme na odpolední výšlap na 3063 metrů vysoký Gradötzkogel. Déšť ustal, jenom se 
přes nás chvílemi převaluje mlha. Míjíme odbočku na Glocknerblick, kde by byl Glockner vidět, kdy-
by něco bylo vidět. Na prvním výšvihu u patníku nacházíme místo s téměř dokonalým 4G signálem. 
Zpřesňujeme předpověď, vypadá to že pršet už nebude a zítra se rozplyne i mlha. Dál cesta pokra-
čuje hřebenem až k vrcholu. Vrcholový rum a protože stále není nic vidět jdeme zpátky na večeři. 

    Přes noc se oblačnost rozpustila a ráno je víceméně jasno. A jinovatka. Hned od chaty začínáme 
stoupat na hlavní vrchol okolí Muntanitz po cestě Karl-Schottner-Weg. Zprvu metry přibývají sviž-
ně až na sedlo ve výšce zhruba 2950m. Poslední metry k sedlu jsou po ustoupení ledovce stoupák v 
jemném písečku jak na pláži u Baltu. Jenom mušle chybí. Teď je všechno zmrzlé, ale v létě a po deš-
ti to musí být docela sranda. V hřebenu postupně přecházíme a přelézáme vrcholová skaliska vrcho-
lů Wellachköpfe Süd 3037m a Nord 3117m. Pak následuje traverz pod hřebenem a výstup na mar-
kantní špici Kleiner Muntanitz 3192m. Z něj se sestupuje na severní stranu zajištěnou cestou skal-
ním komínem. Pro slabší povahy nebo v případě ledu v komíně není od věci dojištění ferratovým se-
tem. Jinak na pohodu. Následuje další sedélko a závěrečný výstup na Muntanitz 3232m. Na vrcholu 
vychutnáváme dech beroucí výhledy na jednu stranu na masiv Glockneru, na druhou stranu na masiv 
Venedigeru. 

    Bohužel každá sranda jednou končí a teď už nás čeká jenom 11 a půl kiláku a 1800 výškových me-
trů sestupu k autu. Na chatě pobalíme zbytek věcí a údolím přes jedinečný modřínový les se vrací-
me. K autu přicházíme za svitu čelovek po osmé večerní. Cestu domů rozděluji na dvě části. Nejprve 
na parkoviště U Medvěda na Německé hranici a ráno po vyspání se přes Německo domu. Tam jenom 
přebalím věci, dám sprchu, poberu děti a psa a volně pokračuji do Libverdy na horolezecký sraz. V 
devět večer konečně po ****ném sestupu a dni za volantem spokojeně svírám plecháč ginu s toni-
kem a za zvuku kytar v kulisách družného hovoru přemítám, jestli mě ráno bude bolet víc koleno ne-
bo hlava. 
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Podzimní Turecko  
*Jířa Šťastný* 

(22.-29.10.2023) 

 Poslední roky jsme o podzimních prázdninách jezdili na Gardu, abychom si ještě trochu užili sluníč-
ka před nadcházejícím sychravém podzimem. Kvůli letošnímu výletu do Patagonie na začátku roku se nám 
ale nějak naboural plán dovolených na celý rok, takže jsme nestihli s rodinami ani vyrazit nikam k moři.  
Tak jsme si řekli, jestli tedy nevyužít poslední říjnový týden k cestě někam za lezením do tepla.  Ale na-

jít vhodnou lokalitu, kde by bylo ještě v tomto 
termínu teplé moře, v dosahu byly skály a nezrui-
novalo by to naše rodinné rozpočty, byl trochu 
problém.   
Nakonec se jako nejlepší volba jevilo Turecko, 
kde se dal pořídit týdenní letecký zájezd s all 
inclusive ve 4* hotelu za 12.500,- Kč na osobu.  
Cena nám sice přišla trochu podezřelá, ale slibo-
vaných 28°C ve stínu a teplota moře 27°C nás 
přesvědčila, že to zkusíme.  Horší než v dešti ve 
stanu to určitě nebude :o).  Objednávám tedy zá-
jezd pro Happy family, Bandasky a později se 
k nám ještě přidává i Deivina s Honzou a Adélkou. 
 
 V neděli 22.10. odjíždíme na letiště do Prahy 
a kupodivu vše funguje. Jelikož máme každý mož-
nost si vzít 20 kg těžké zavazadlo, bereme nejen 
věci na lezení, ale i paddleboard.   Všichni jsme 
vpuštěni do letadla turecké společnosti Freebird 
Airlines, které za tři hodiny přistává v Antalyi.  
Je tu opravdu krásně teplo a ani moc nefouká.  
Před letištěm už nás delegátka turecké cestovky 
Coral Travel směřuje do autobusu, který nás 
zhruba za hodinu vysazuje před hotelem 
v Kemeru.  Tuto lokalitu jsme zvolili záměrně, 
protože je zhruba uprostřed mezi lezeckými ob-
lastmi Geyikbayiri a Olympos, které chceme na-
vštívit.  Hotel Kemer Dream vypadá docela slušně, 
ale díky obsazenosti převážně ruskými turisty 
jsou ty  4* posunuty trochu někam jinam. Večeře 
formou švédských stolů nás uklidňuje, že hlady a 
žízní tady určitě trpět nebudeme. 
  Ráno na 9:30 hod máme domluvenou schůzku 

s delegátkou, tak na snídani nespěcháme.  Po snídani se jdeme projít k moři, které je opravdu krásně 
teplé.  Po návratu ještě testujeme teplotu vody v bazénech.  Ta je kupodivu docela osvěžující.  Delegát-
ka přichází s mírným zpožděním a poskytuje nám veškeré informace.  Aby se děti nenudily, kupujeme jim 
na úterý zájezd do vodního zábavního parku a na čtvrtek zájezd na „Extreme tour“.  Před obědem si 
ještě chvíli užíváme sluníčka u bazénu a chladnější vody v bazénech.  Oběd nám opět potvrdil včerejší 
zjištění, že hlady a žízní tady rozhodně neumřeme.  Po obědě se všichni přesouváme na pláž, kde je moc 
krásně.  Před večeří ještě jdeme s Broňkem zkusit někam domluvit půjčení auta, abychom mohli jet zít-
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ra na průzkum do skal, když Šiška s Deivinou jedou s dětmi do zábavního parku.  Kousek od hotelu vidíme 
cestovní kancelář, u které stojí dvě auta s cedulemi na půjčení.  V kanceláři nás vítá Mustaffa, se kte-
rým nakonec usmlouváme půjčení auta střední třídy na 45 Eur za den na nadcházející čtyři dny s tím, že 
si ho vyzvedneme zítra ráno.  Po návratu na hotel ale zjišťujeme, že Davídkovi je špatně od žaludku a 
zvrací.  Doufáme, že ho to do rána přejde, na baru si dáváme pár místních piv Efez a holky víno a poměr-
ně brzy jdeme spát, protože ráno musíme brzy vstávat. 
 V sedm hodin se scházíme u snídaně a Šiška nám sděluje, že Davídkovi je pořád špatně a tak do 
zábavního parku jedou bez něj a Broněk s ním zůstává na hotelu.  Já s Maruškou tak sám vyzvedávám 
auto v půjčovně, na benzínce tankuji benzín levněji než u nás a potom již vyrážíme jižním směrem do 
vesnice Cirali, kde kousek od pláže nacházíme volné místo na neplaceném parkovišti mezi obytňáky.  Be-
reme lezecký matroš a po pláži jdeme něco přes kilometr k placenému vstupu do Olymposu.  Tady podle 
průvodce zjišťuji, že jeden lezecký sektor jsme již přešli, ale v tom vedru se nám už nechce vracet.  
Sektory v placeném údolí s vykopávkami (vstupné asi 200,- Kč na osobu) také vynecháváme a jdeme až 
na konec pláže, kde začíná v serpentinách stoupat cesta do sektoru Cennet Sag.  Ještě před sestupem 
do hlavní části sektoru je v sedle malá věžka, kde jsou vynýtované krátké lehké cesty.  Marušce se líbí, 
tak si tři z nich vyvádí a jsou moc hezké.  Mezitím se hlavní stěna sektoru dostává do stínu a tak se pře-
souváme tam.  Podle průvodce mají být v její levé části dvě lehčí cesty, které bych chtěl zkusit, abych 
se seznámil s místní klasifikací.  Po příchodu na místo ale zjišťuji, že pod stěnou se válí ohromné kameny 
a na stěně zbyl jen první nýt, zbytek stěny se zřítil.  Doufám, že v tu chvíli tam zrovna nikdo nelezl, pro-
tože se musela odlomit asi půl metru silná deska o rozměrech asi 10x30 m.  Volím tedy náhradní 6a+, ale 
je takové vedro, že i když jsme ve stínu, tak si prakticky v každém kroku musím otírat obličej od potu.  
Ačkoliv mám teplo rád, tak tohle je vážně moc.  Dávám aspoň ještě jedno krátké 5c a pak to balíme a 



 

 

MANTANA 04/2023 http://www.horoklub.cz Strana 8  

jdeme zpět na pláž, kde smíváme pot z těla.  Po té se občerstvujeme v jedné plážové restauraci, dáváme 
věci do auta a jen na lehko se jdeme podívat do sektoru Cibali Sag, kde by měly být nějaké lehčí cesty.  
Po chvíli bloudění mezi restauracemi nacházíme přístup od mostu vyschlým korytem řeky a po chvíli po-
chodu po kamenech přicházíme pod sektor.  Je tu sice jen pár cest, ale vypadají hezky.  Ty bychom 
mohli za ranního stínu zítra vylézt.  Vracíme se k autu a přejíždíme na nedaleké parkoviště, odkud se 
vychází k Chimaeras.  To jsou přírodní ohnivé plameny, šlehající ze svahu.  Zjišťujeme, že vstupné je 
180 Lir, což je asi 150,- Kč.  To nám přijde přiměřené a tak se domlouváme, že tam zítra všichni zajde-
me.  Vracíme se zpět na hotel, kde nám Broněk sděluje, že Davídkovi je pořád špatně.  Za chvíli se vrací 
i zbytek výpravy ze zábavního parku a po večeři si navzájem sdělujeme dojmy z dnešního dne. 
 Ve středu ráno už je Davídkovi lépe, tak vyrážíme opět do Olymposu.  Honza má domluvené vyzved-
nutí druhého auta až na desátou hodinu, tak přijedou s Deivinou a Šiškou za námi později.  Opět parku-
jeme na stejném parkovišti a jdeme korytem řeky do sektoru.  Postupně přelézáme i s Broníkem a Fílou 
všechny cesty, které jsou docela pěkné.  Po té se vracíme zpět k autu, bereme i paddleboard a věci na 
šnorchlování a jdeme na konec pláže, kde už na nás čekají ostatní.  Je opět hrozné vedro, tak se několik 
hodin koupeme.  Kolem druhé hodiny přeci jen vyrážíme do sektoru.  Broněk s Honzou a dětmi zůstávají 
na lehčích cestách v sedle, já se Šiškou jdeme zkusit něco těžšího.  Ze včerejška mám vyhlídnuté jedno 
6b+, ale opakuje se stejná situace jako včera.  Opět skoro v každém kroku utírám pot z obličeje a 
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k řetězu dolézám na pokraji pádu.  V tom vedru se fakt nedá lézt nic těžšího.  Dobírám Šišku a pak jde-
me raději zpět na pláž.  Ještě chvíli se koupeme a pak se vracíme zpět k autům.   Broník cestou několi-
krát zvrací.   Přejíždíme na parkoviště u Chimaera.  Bereme si teplejší věci, čelovky, platíme vstupné a 
začínáme stoupat.  Broník zůstavá v autě.  Čeká nás zhruba dvě stě výškových metrů na kilometr dlouhé 
cestě, dlážděné velkými i menšími kameny.  Před setměním vidíme první plameny, šlehající z lávového 
svahu.  Nebýt tam tolik lidí, tak by to bylo moc hezké.  Ale i tak to stojí za vidění.  Skoro po tmě schází-
me zpět k autu a kupodivu si nikdo na těch kamenech nezvrtnul kotník.  Cestou do hotelu ještě několi-
krát stavíme, protože Broníkovi je špatně.  Po večeři se dělá špatně i Šišce, což nevypadá moc dobře. 
 Ráno vstáváme opět brzy, Šišce už je trochu lépe, tak jede na další výlet, tentokrát na Extreme 
tour, zahrnující plavbu na raftech, jízdu na čtyřkolkách a rybaření.  Broníkovi už je lépe, tak jedou se 
Šiškou všechny děti.  Pro změnu je špatně Deivině, tak raději zůstávají na hotelu a později jedou 
s Honzou prozkoumat nedalekou skálu, kterou jsme viděli z auta.   My ostatní  jedeme na průzkum do asi 
největší turecké lezecké oblasti Geyikbayiri.   

Parkujeme u silnice pod jižními sektory, je tu o něco chladněji a mírně pofukuje vítr.  Po chvíli stoupání 
přicházíme pod sektor Geik, kde mám vyhlídnutou dvoudélkovou pětku.  Lezu ji na jeden zátah, čímž vy-
motávám téměř celých 60 m lana.  Ze shora dobírám nejprve Marušku a pak i Broňka.  I když lezeme na 
sluníčku, tak to zatím docela jde.  Ve vedlejším sektoru po té přelézáme  krásné 6a (No Name).  Nako-
nec se přesouváme do jeskyně, kde si ještě dáváme mírně převislé, ale chytovaté a dost olezené 5a a 5c 
(Geyik a Muhtar).  Potom už začíná být dost vedro, tak to balíme, u auta si dáváme svačinu a potom jen 
nalehko jdeme prozkoumat zbytek údolí.  Na dně údolí nás překvapuje krásný potok s parádní koupací 
lagunou, jen teplota vody je hodně osvěžující.  Cestou zpět k autu se zastavujeme v Kezbans baru, kde 
je naprosto tragická obsluha.  Nakonec přeci jen něco k pití dostáváme a říkáme si, že jsme raději nedo-
šli až do Josito campu.  Vracíme se zpět do hotelu, kde se potkáváme s ostatními členy a opět se dělíme 
o zážitky.  Šišce opět není dobře, tak odchází na pokoj.  Abychom zabránili dalšímu šíření bacilů, po ve-
čeři vyndáváme láhev Morgana, kterou se celkem kvalitně desinfikujeme.    
 V pátek ráno vyrážíme všichni opět do Geyikbayiri.  Cestou musíme opět stavět, tentokrát kvůli 
Šišce, které pořád není dobře.  Opět parkujeme u silnice a jdeme do sektoru Geik, jen Šiška zůstává 
v autě.  Vyvádím pro změnu druhou vícedélkovou pětku (Babylon), která ale není moc pěkná, protože je 
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dost zarostlá.  Jelikož Broněk si zapomněl na hotelu lezačky, leze ji za mnou Fíla a potom nadvakrát sla-
ňujeme dolů.  Ve vedlejším sektoru Anatolia Sol si dávám pěkné 6a+ (Celik Kalp), vedoucí po krásných 
tufách.  V jeskyni sektoru Magara ještě lezu převislé 6b (Nirvana), které je hodně olezené, ale také ve-
de po pěkných tufových hadech.  Po spuštění vzniká krásná houpačka, kterou využívá Deivina s Adélkou 
na focení krásných fotek.  Pak už to raději balíme, protože je zase pěkné vedro, a jdeme se raději podí-
vat, jestli se nám Šiška v aute už neuvařila.  Broněk má opět smůlu, zase to přežila :o).  Vracíme se tedy 
zpět na hotel.  Před večeři ještě jdeme do cestovky koupit zájezd lodí na zdejší „Maledivy“ a ještě stí-
háme vrátit i auta.  Mustaffa kupodivu nedělá žádné problémy a dle dohody nám vrací i slíbených 20 Eur.  
Po večeři pokračujeme v desinfekci dvěma lahvemi rumu. 
 Po snídani nás před hotelem vyzvedává mikrobus, ze kterého vybíhá Pavel Petrák, který je v tuto 
dobu také v Kemeru a přidali se k nám na výlet.  Asi po hodině vystupujeme v přístavu pod Adrasanem a 
přebíháme vodou na loď, která čeká jen na nás, protože jedeme pozdě.  Ihned vyplouváme k nedalekému 
ostrovu Adrasan Suluada, kde kotvíme na krásné pláži s bílým pískem.  Tady máme hodinu čas na koupání 
a šnorchlování.   

Po té dostáváme na palubě oběd a přeplouváme na druhou stranu ostrova, kde je v zátoce skalní okno, ve 
kterém se všichni fotí.  Potom kotvíme na druhé pláži, kde máme čas na další koupání a slunění.  Cestou 
zpět do přístavu ještě jednou kotvíme, tentokrát kousek od pobřeží, kde si můžeme naposledy zaskákat 
z lodi do moře a vykoupat se.  Po té se již vracíme zpět do přístavu a mikrobusem jedeme zpět na hotel.  
Pavel vystupujeme s námi a až do večeře kecáme u bazénu.  Po večeři si jdeme sbalit věci,  ještě si dává-
me na baru nějaké drinky, ale před půlnocí jdeme raději spát, protože v půl třetí ráno musíme vstávat, 
aby nám neuletělo letadlo.  Vtipné je, že ve tři ráno se u nás posouvá čas zpět na dvě, tak docela dlouho 
řešíme, jak si nařídit budíka.  Nakonec Deivina v recepci zjišťuje, že Turci zimní čas zrušili už v roce 
2016, čímž máme problém vyřešen. 
 Ve 2:50 hod nás opravdu vyzvedává autobus, ve čtyři jsme na letišti a do sedmi hodin máme spous-
tu času, abychom stihli odbavit zavazadla a projít pasovou kontrolou.  Drobný zásek nastává až u brány, 
když nás nechtějí pustit k letadlu a nějakou dobu si nás přehazují od jedné brány ke druhé.  Nakonec se 
přeci jen otvírá třetí brána, kterou odcházíme k letadlu, a s půlhodinovým zpožděním přeci jen odlétá-
me.  Po třech hodinách letu nás vítá Praha docela příjemným počasím. 
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BLACK SABAT 
*Easy* 

 
 Ushba/Ušba (4710 m) – dvouvrcholový štít, který je v Prielbruse druhý nevyšší, po Elbrusu samotém. 
Píše Milan Kleslo, ve své knize „Ke štítům východu“, a dodává, že nese jméno čarodějnického sabatu, připo-
mínající vztyčené vidle propichující nebesa skrz mračna, kterými je často obklopena.  

O to víc je pro mě hora přitažlivější. Bohužel na teoretickou připravu nedošlo, jelikož jsem před odjezdem ne-
mohl nic konkrétního sehnat a kniha se mi do ruky dostala až po návratu. Říká se jí Matterhorn kavkazu, díky 
monumentálnímu pyramidovému tvaru jižního vrcholu. Její opravdovou krásu jsem však objevil až po sestupu 
do Mestie a následném výletu k jezerům Koruldy, kam překonáte krásných cca 1300 vm. Ostaně z Mestie je to 
na výlet, hodně nahoru, každym směrem. Jezera nic moc, ale pohled na Ušbu od jihovýchodu je impozantní. 
Připomíná ďábelskou korunu. První kdo zaznamenal úspěch na hoře byl Angličan John Garford Cokkin s alp-
ským vůdcem Almerem už v r. 1888. Ti z této strany prostoupili Gulským ledovcem do sedla mezi vrcholy a 
jižním hřebenem na severní vrchol, který je o pouhých 13 m nižší, než hlavní jižní, i když to z mnoha pohledů 
vypadá na víc. Cesta Gulským ledopádem je však vzhledem k podmínkám dnes již neschůdná, nebo krajně 
nebezpečná. 
 Před šeti lety vyrazila výprava, částečně složená členy Horoklubu Chomutov, rozdělená do  dvou týmů, 
o čemž vypraví Pavel Bohuněk ve svém článku. Tehdy se svým týmem zdolal jižní a také obtížněji dostupný 
vrchol, na který poprvé vystoupilo pět členů z dvacetičlenné německé expedice vedené Willim Rickmer-
Rickmersem v r. 1903. Druhý tým měl smůlu od začátku, kdy Bédovi nedorazil batoh, takže to ještě na letišti 
otočil zpět domů a zbylí dva členové, Letoš a Pítrs, při pokusu o výstup na severní vrchol severním hřebenem, 
obtížně vystoupili na Užbinské plató, kde po zralé úvaze, vzhledem k podmínkám, to otočili zpět do základní-
ho tábora. První příběh současných účastníků vypráví sám Letoš, kdy na Ušbě „zavěsil pytel“ poprvé. S kama-
rádem Pavlem Horšíkem, před dvaceti lety, to otočili asi 200 m od vrcholu, když viděli „zaparkovanou vzdu-
choloď“ nad Elbrusem, což je místní znamení pro rychlé zhoršení počasí. Tři dny je drželo špatné počasí ve 
stanu na vrcholu Ušbinského plata. Nepomohla ani úlitba bohům v podobě shozené Letošovo hřívy a byli rádi, 
že se přes ledovec Shkelda, mířící do Ruska, dostali zpět do civilizace. 
 Tolik dávná minulost, teď ta nedávná: V hospodě, jak už to většinou na začáku každé výpravy byvá, Le-
toš povídá: „Chtěl bych jet příští rok na Ušbu, jel by někdo?“ Blahouš mlčí. Povídám: „Příští rok to nedám, ale 
kdyby se ti to o rok posunulo, tak by to asi šlo.“ „Ale já to nechci zase odsouvat...“ O rok později, kdy Letoš 
nikam neodjel, si to zrovna štráduju do Hudy a telefon od Letoše: „Víš jak si říkal, že by si jel na Ušbu?...“ 
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No, realita života mě dohnala. Když už jsem to slíbil... Takže, nešlo říct ne! Ale jak to nadhodím doma? Roz-
dělaný barák, čtyři psi a 14 dní dovolené bez Veroniky. No, šlo to lépe než jsem očekávál. Sedíme takhle s Ve-
ronikou v restauraci a ona na mě: „Pavle, jakou máš náladu?“ „V pohodě, proč?“ „Chtěla bych letět s přáteli 
na Madeiru“ „Proč ne a jakou máš náladu ty?“ Sice jsem do odjezdu ještě několikrát slyšel úzkostné: „S Leto-
šem a do Gruzie?“ A já se jí nedivím, taky bych ji s Letošem, nikam nepustil. 
 Dalšími postavami tohoto čundru je Pítrs a Roman. Pítrse jsem několikrát potkal na skalách, většinou na 
Bořni s Letošem, ale Pítrs a Roman jsou dlouholetí parťáci. Romana jsem uviděl poprvé až večer před odle-
tem, když jsme u nich doma přebalovali a převažovali batohy. Roman, vybavený ruštinou, angličtinou a orien-
tací v moderních technologiích, zařídil valnou většinu věcí a byl naším hlavím komunikačním a styčným dů-
stojníkem výpravy. V podstatě zařídil vše, co jsme pro odlet, pohodlný pobyt a štastný návrat potřebovali.  

 
 Den odletu. Ráno na letiště, odbavení, vyčkávání, nastupování, zdržování, vzlet, 4 hodiny cesty a přílet 
do Kutaisi. V Kutaisi přší a zprávou se dozvídám, že v Gruzii jsou povodně. Co tady teď budeme dělat? Na-
stupujeme do dopředu smluveného taxi a odjíždíme směr Mestie. Dlouho projíždíme městy zasaženými po-
vodněmi, ale jakmile vystoupáme do hor, o povodních nevíme. Jedeme dlouho proti proudu rozbouřené řeky, 
ale jak jsme později zjistili, je tento stav pravděpodobně standard. Každopádně obdivujeme sílu živlu. Ob-
zvlášť vodáci, Pítrs a Roman, kteří dlouho hledí do proudu a zkoumají splavnost, či spíše nesplavnost řeky. 
Odpoledne přijíždíme do Mestie, kde pod tíhou exotické krásy města zapomínáme na útrapy rozbitých cest. 
Chamonix Kavkazu. Všude samé suvenýry, cestovky, maršrutky, hotely, putiky, restaurace, kavárny, obchody 
a potulující se psi, krávy a prasata. Staré budovy namíchané se super moderními, vyhořelá torza hotelů a nedo-
stavěné projekty doplňují instalatérské a elektrikářské šílenosti, které by nadchly každého revizáka. Druhý den 
dopoledne nás zaměstnává vyřízení „bumážky“ - povolení ke vstupu do hraničního pásma, které je oproti 
předchozím létům podmíněno nahlášením se místním záchranářům. Ti jsou zde nově zřízení a pravděpodobně 
zde slouží místní hasiči, kteří sídlí hned naproti. Je to velká otázka, jakým způsobem a jestli vůbec by probíha-
la jakási záchrana. A tak chodíme od posádky pohraničníků k záchranářům kolem letiště, kde přistálo letadlo z 
Kutaisi s Českým označením. Odpoledne ještě nakupujeme zásoby a sejdeme se v kavárně s kamarádkou Ka-
milou, která vyrazila s dětma na dovolenou, náhodou zajela na kafe do Mestie a se kterou se v Čechách jen tak 
nepotkám.  
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 A je to tady. Ráno nás taxi veze do Mazzeri. Cestou prvně vidíme Ušbu. Trochu mi zatrne, když spatřím 
to monstrum. Nevypadá vůbec přístupně. Je to jižní vrchol z jihu. Za chvíli se zase schová, my projedeme 
Mazzeri a polní cestou nás děda veze co nejdál to jde. Najednou se před námi zjeví moderní turistické centrum 
se saunou a koupacím jezírkem. Ještě je brzy a nikdo tu není. Nahodíme tedy bágly a zatím pozvolna, po ro-
vince, procházíme lesem okolo zavřeného občerstvení až k pohraniční posádce. Zde se prokazujeme povole-
ním a za několik krabiček cigaret dostáváme skvělou 3v1 kávu a čokoládu ve stylu studentské pečetě (ta ale 
byla opravdu dobrá). Pítrs s Letošem probírají změny, které se tu za těch šest let událi. Kromě nového mostu, 
který byl dříve adrenalinovým zážitkem, rozkvětu Mestie a vyšších cen, dojde později i na mnohem lepší stav 
ledovce. Začíná to stoupáníčko. S víceméně třicetikilovým batohem, při teplotě okolo třiceti stupňů je radost 
každý krok. Cestou se kocháme obrovskými vodopády a následně se prodíráme zarostlou stezkou, kde se za-
chytávají věci zavěšené na batozích. Bez vzájemné pomoci to vlastně ani nejde projít. Potkáváme spousty 
Němců a také skupinku Čechů s průvodcem. Společně překonáváme horský potok a v brzkých odpoledních 
hodinách hledáme před čelem ledovce nejlepší místo na stany. 

 Celkem 850 vm nám zabralo něco málo přes 4 hodiny. Zbytek dne trávíme odpočinkem, pokusem o koupel v 
ledovcovém potoku, zjišťováním kolik nepotřebných věcí s sebou táhneme, opětovným přebalováním, debata-
mi o nejlepší taktice výstupu a kocháním se pohledem na Ušbu od jihozápadu. Odtud už jsou vidět oba vrcho-
ly, přičemž tentokrát to vypadá o něco schůdněji. Ráno vše pobalíme a nepotřebné věci společně se zásobami 
na sestup schováme mezi kámeny vedle stanů. Ani se nám to nevešlo do velkého nepromokavého ledního pyt-
le. Museli jsme přidat ještě jeden menší. O něco lehčeji, zato víc rozvážně, kráčíme po spodní, bezpečné, sutí a 
jezírky pokryté, části ledovce. Vidíme pravý přítok Ušbinského ledovce vlevo, sedlo Mazzeri vpravo a vrcholy 
Ušby se nám schovali za západní stěnu. Otevírá se nám pohled do vrchní část údolí a my zkoumáme, kudy 
povede naše cesta ledovcem. Vystoupáme několik výškových metrů, nasadíme mačky, ještě překonáme něko-
lik suťových polí a začínají trhliny. Navázaní pokračujeme dál. Čelby se ujal Pítrs a tak za ním kličkujeme me-
zi trhlinami a přes sněhové mosty až k místu plánovaného bivaku. Zde kluci spali před šeti lety. S lepšími pod-
mínkami na ledovci však nesouvisí lepší lavinové podmínky. Z jednoho kouta se před několika dny jedna la-
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vinka prohnala, přesně přes místo, kde měli tenkrát postavený stan. Proto pokračujeme ještě o stupeň výš. Na-
štěstí i zde je tekoucí voda a tak vykopeme plošinu pro stany pod „okrasnou“ trhlinkou. Na Ušbinské plató je 
to již jen kousek, ale už jsme vystoupali 950 vm, což by nemuselo dělat při aklimatizaci dobrotu. Další den 

nás tedy čeká pouze 1,1 km s převýšením necelých 280 vm, což dáme za hodinku. Pomalu se začíná se zataho-
vat. Mraky bojují se sluníčkem ale i to stačí, aby Letoš rozjel své vodní hospodářství, což znamená, že roz-
pouští sníh na kamenech a vodu chytá do všelijakých nádob, které máme. Roman s Pítrsem rozpouštějí sníh 
vařičem a tak si kromě pitného režimu uděláme do zásoby dalších asi 9 litrů. Stany jsme postavili hned v nej-
nižším bodě plata, pod jihovýchodním hřebenem Shkheldy, na malém ostrohu, nad dramaticky rozpukaným 
stejnojmenným ledovcem. To je ten ledovec, co jím Letoš před lety prostoupil a jak říkal, byl to nejděsivější 
zážítek z ledovce v životě. Máme zde výhledy i na štít Schurovského, Chatyn-tau, Malou Ušbu a samozřejmě 
na zdejší dominantu, Ušbičku a její severní hřeben. 
 Romanovi chodí zprávy o počasí, takže jsme zjistili, že další den má být počasí špatné. Plánujeme si te-
dy odpočinkový den. Plac na stany jsme si vymazlili, připravovat už nebylo moc co a tak ráno nikdo nespěchá 
ze spacáku. Někdy před osmou slyším, jak někdo vylézá z vedlejšího stanu. Roman: „Týýý vóle! To je nádher-
ně!“ Všichni se dereme ven. Počasí je opravdu luxusní. Sluníčko je ještě zalezlé za hradbou okolních vrcholů, 
ale je ažůro, nikde ani mráček a bezvadná viditelnost. Omračující je pohled na Elbrus.  
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Úplný opak předpovědi, kdy mělo být od rána zataženo. Co ale ted? Jak dlouho nám bude trvat než se vypra-
víme? „Metodicky“ vyrážíme v 9 h. S lehkými batohy, jen s nejnutnějším vybavením, kličkujeme mezi trhli-
nami a vystupujeme přes „podušku“, traverzujeme trhlinu až ke sněhovému mostu a strmým hřebenem okolo 
skal Nastěnka. Jdeme severní cestou na severní vrchol. První touto cestou prostorupili v r. 1903 němečtí horo-
lezci Distel, Pfan, Leichs. Ze severního vrcholu sestoupili do sedla, vystoupili na jižní vrchol a slanili po sko-
bách, které tam zanechali prvovýstupci na jižní vrchol o dva týdny dříve. Kromě nové cesty mají tedy i první 
přechod celého masivu. V roce 1934 se na severní cestu vydal i Ukrajinec jménem Petr Nastěnko a už se nikdy 
nevrátil. Následující rok nalezli dva horolezci nad strmým hřebenem pod zvětralými skalami nejdříve konec 
jeho lana a nasledně batoh a spací vak. V batohu byl vzkaz, že vylezl na vrchol. V tomto období zasáhla Ušbu 
třídenní vánice, ve které Nastěnko zřejmě čekal, než se rozhodl za každou cenu sestoupit. Podle něj se dnes 
skály, kde byly věci nalezeny jmenují.  
          My stoupáme, užíváme si krásné počasí, rozhledy a parádní podmínky. Firn drží, kromě míst těsně pod 
hřebenem. Zde se to pod tenkou krustou žačíná sypat. První projde ještě v pohodě, druhý rozhrabe vyšlapané 
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stopy a třetí už má co dělat, aby se udržel. První část, na hřeben nad podušku jsme zvládli a pokračujeme zá-
padní stěnou. Je to stále pěkné volné lezení, ale postupně se přiostřuje a pod hřebenem už stojíme na docela 
ostrém svahu. Vytraverzujeme okolo skalek se smyčkami na slanění k malému výšvihu. Zhodnocuji zde zimní 

lovení horezdarů a přes skalku se vysápeme jak nic. Pokračujeme vrcholovým hřebenem přes dva předvrcholy. 
Podmínky na hřebeni jsou všelijaké, odhadujeme, kam až asi sahají převěje a jednu z nich musíme podtraver-
zovat. Zvláštní, že zrovna tady, kde by pravděpodobně naše cesta končila, jsou podmínky perfektní. Mačky, 
cepíny drží, jen ten pohled dolů vyvolává černé myšlenky. Cesta okolo téhle převějě končí úzkým kuloárkem, 
který Roman a za ním Letoš vylezou. Já už však vidím jen rozrachtaný povrch, který ve mně, společně s po-
kračováním kuloáru do hlubiny pod námi, vyvolává hrůzu. Dožaduju se zajištění. „Ale lano máš ty a Pítrs.“ 
říká Letoš, přičemž Pítrs je se mnou dole. Vytahuju lano a následuje komické nahazování. Asi vzhledem k mé 
neutěšené situaci jsem to hodil na první pokus. Kluci nahoře zřídili štand a nakonec to nebylo takové drama, 
jako v místech pod hřebeneny, ale ono na druhém konci lana se to mluví. Od té doby už jdeme navázaní. Těž-
ko říct, jaký by to při nehodě mělo účinek, ale člověk se tak najednou necítí, jak nahý mezi dobytkem. Ještě 
nás kus cesty čeká. Mezitím použijeme i jeden šroub k zajištění a od poledne pozorujeme, jak z údolí stoupá 
mlha. Okolo druhé jsme na vrcholu. Je zataženo, takže bez rozhledů. Vrchol je prázdný a jsme tu jako pokrý-

vači na šikmé střeše. Uděláme nějaká vrcholová fota a opět vycouváme zpět. Dobrodružství začíná eskalovat. 
Kromě toho, že se zhoršili sněhové podmínky, začalo fičet a sněžit. O kousek níž nás už chytla vánice. Dostali 
jsme se na vrchol západní stěny, kde Pítrs našel smyčky a zřídil slanění. V tu chvíli vůbec netušíme, kde jsme. 
Když doslaňuji na konec lana, koukám na Pítrse, jak se snaží nacpat smyčku do pochybné, zvětralé skalky. To 
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se mu nepodaří ani do té doby, než přislaňují ostatní. Začínáme se dohadovat, kde asi tak jsme a kterým smě-
rem bysme se měli vydat. Moc do toho nezasahuji, protože vůbec nevím. Postupně stoupáme hřebenem zpět 
nahoru a přepínám hodinky do módu „návrat na start“. Ve slepé mapě, kde je tolik čar od toho, jak jsme hleda-
li cestu, se nevyznám i proto, že jsem tuhle funkci ještě nepoužil. Pak si někdo vzpomene, že je to místo, kde 
jsme viděli dvě slanění nad sebou. Vrátíme se tedy zpět k původnímu slanění a ano, asi 30 m níž jsou další 
smyčky. Našli jsme se. Málem jsme se navezli do skal na severní, severovýchodní straně. Pokračujeme slaně-
ním dál. První jede zase Pítrs a rovnou začíná kopat cca půl metru až na led, kdy vrtne abalakovy hodiny. 
Takhle celkem asi desetkrát a pokažde se trefí na první pokus. Při čekání na štandech klepeme kosu a Roman 
začíná místo slanění slézat. Cestou dolů se mi ani nechce věřit, že jsme tuto stěnu vysólovali. Jednou slaníme 
z hřebenu přes Romanovu sněhovu kotvu, kterou obětuje a na závěr přes hrušku u odtrhové trhliny nad poduš-
kou. Počasí se postupně uklidnilo, hlavně, když jsem se přehoupli přes hřeben na severozápadní stranu. Stále v 
mlze a tmě hledáme cestu k táboru. Opět nemáme tušení kde jsme. Stopy jsou zaváté a viditelnost je tak deset 
metrů. Znovu koukám na hodinky. Čar ubylo a konečně jsem pochopil co mi chtějí ukázat. Kluci mi nejdříve 
nevěří, ale pak se za mě zařadí a hodinky nás provedou mezi trhlinami, výstupovou trasou, rovnou ke stanům. 
Nemusíme bivakovat, nehrozí nám pád do trhliny. Ze samé radosti pošlapu klukům v mačkách stan. Je 16. čer-
vence 21:30 h. Slezli jsme Ušbu. Máme toho dost. Dáme rychlé jídlo a zalehneme.  
 Průvodce uvádí čas výstupu 7 hodin a 5 na sestup. My to vyběhli za pět a na sestupu se trápili sedm a 
půl hodiny. Ráno už je zase pěkně, tak sušíme věci, zabalíme a sestoupíme až do základního tábora. Cestou 
potkáme tři skupiny, které míří na plató. Bylo nádherné, že jsme měli chvíli hory jen pro sebe. Úspěch oslaví-
me bramborovými knedlíky z pytlíku plněné salámem co nám zbyl, na což se Pítrs těšil už z domova. Nejlepší 
knedlíky co jsem kdy jedl. 

 
 Za celých 14 dní, které jsme v Gruzii strávili, bylo opravdu hnusně pouze první příletový den na přivíta-
nou a ten výstupový, asi aby ty zážitky byly intenzivní. Další dny jsme vyplnili odpočinkem, výletem do Ush-
guli, k již zmýněným jezerům a přejezdem do Batumi, kde jsme si v tomto přímořském letovisku užili celé 
dva dny moře, památek a výborného jídla (hlavně v turecké rybí restauraci). Byla to super, aktivně-
odpočinková dovolená, ze které jsem přijel plně nabytý a vybitý zárověň. Tak snad mají parťáci podobné poci-
ty a na něčem se zase domluvíme. Díky! 
*Easy* 
 
 
Foto Roman Trnka a Easy 
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Výšlap na Jedlák 
 V sobotu 18.11.2023 se konal již 19. Ročník „Výšlapu (Běhu) na Jedlák“.   Před desátou hodinou už v Peci u 
koupaliště čekají LeToš s Kubou Kantulákem.  Já přivážím Fílu a Štěpíka, za chvíli postupně přijíždějí i další účast-
níci.  Je chladno, ale slunečno.  Pořád čekáme, kdy dorazí Šišky a zavolá Pája, že nestíhá, ale nic se neděje.  Ve 
chvíli, kdy se všichni řadíme na společné startovní foto, volá Deivina, že nestíhá a půjde s Adélkou jen ze Svahové, 
a že Bandasky nedorazí vůbec.  Takže je jasné, že už nás víc nebude.  V počtu 14-ti lidí tedy dokončujeme startov-
ní foto a vycházíme na trať, protože jediní, kdo chce běžet, je Fíla se Štěpíkem, ale bez Deiviny nemají s kým.  A 
tak si letošní ročník připisuje nové prvenství, protože poprvé všichni jen jdou a nikdo neběží. 

 Jelikož jdou s námi Ungříci s malými dětmi, volíme velmi pomalé tempo, což nelibě nese Radka, která by nao-
pak chtěla jít co nejrychleji.  Ale je celkem hezky, sluníčko krásně osvětluje žloutnoucí listy buků a my se pomalu 
posouváme blíž a blíž vrcholu.  Honza cestou po silnici občas Toníka kousek poponese, ale závěrečný strmý vrcholo-
vý výšvih musí všichni zdolat po svých, což bravurně zvládají a tak těsně před dvanáctou všichni docházíme na vr-
chol.  Každý vytahuje termosku s čajem, nějakou svačinu, LeToš dělá společný zápis do vrcholovky a chlubí se dal-
šími šesti Horezdary, které cestou nahoru posbíral.  Po občerstvení ještě děláme společné vrcholové foto a pak už 
většina lidí odchází směr Lesná a pár lidí se vrací zpět do Pece pro auta, kterými přejíždíme také na Lesnou. 

 Když přijíždíme auty k Lesné, tak akorát přichází první členové pěší sekce z Jedláku.  Tomu říkám dokonalé 
načasování.  V hospodě už na nás čeká Deivina s Adélkou a dalšími kamarády.  Dáváme si něco k jídlu a pití a užívá-
me si pohodu na sluncem krásně nasvícené kryté terase.  Po jídle Letoš všem účastníkům rozdává pamětní listy a 
ještě chvíli čekáme na Heffnerky, které nám jsou v patách.  Společně pak sjíždíme zpět do Pece ke zbývajícím 
autům, kde se loučíme. 

 Sice letos nebyla účast tak velká, jako v minulých ročnících, ale bylo to fajn a kdo nebyl, tak zaváhal.  Ale 
doufám, že příští rok, kdy nás čeká jubilejní 20. ročník, se nás sejde víc a opět si to parádně užijeme. 

 *Jířa* 


